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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 26 de gener 
de 2023. Comença la sessió a les 10 hores i 7 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor 
Enric Morera i Català. Sessió plenària número 74. 
Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Molt bon dia, senyories.

Anem a continuar el nostre treball.

Sí, molt bon dia senyories.

Senyories, s’obri la sessió. (El president colpeja amb la maceta)

Senyories, crec que expresse el sentiment de la cambra 
al manifestar el nostre rebuig sobre l’assassinat que es va 
perpetrar ahir en Algeciras, en la persona del sagristà de 
David Valencia i algunes persones ferides. Que el fana-
tisme i la violència no siguen present en les nostres vides. 
Demanar…, condemnar els atemptats i condemnar el fana-
tisme que hi ha darrere. I el nostre suport a la víctima, David 
Valencia, i a totes les persones ferides .

Preguntes

El senyor president:

Dit això, comencem amb el següent punt de l’ordre del dia, 
que és el número 10, que són les preguntes de control al 
Consell. Coneixen el procediment, contemplat en l’article 
159 del nostre reglament.

I començarem amb la pregunta 1.430, que formula la il·lustre 
diputada Elena Bastidas, del Grup Parlamentari Popular, a la 
vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives.

Un segon, senyoria. Un segon… Té la paraula la il·lustre dipu-
tada Elena Bastidas.

La senyora Bastidas Bono:

Gracias, señor presidente .

Señora vicepresidenta . Un informe del síndic, denunciando 
la fallida gestión de la política de menores tutelados, vuelve, 
como el día de la marmota, ante la opinión pública y ante 
este pleno. Un ejemplo evidente: que esta pregunta se regis-
tró ya hace algunos meses tiene la misma validez que si la 
hubiera registrado esta misma mañana, porque todo está 
igual o, si me lo permite, peor .

Desde hace ocho años, seguimos viendo cómo los impa-
gos, las deficiencias, las irregularidades, centros trabajando 

sin contrato, dejadez en la labor de inspección y la falta de 
control, junto a otras situaciones, como la que ha llevado a 
tener funcionarios y autoridades, 16 imputados en su propia 
conselleria, o la dramática historia de esas dos menores tute-
ladas, secuestradas, drogadas, violadas por varios hombres 
que se pudo grabar gracias a una madre coraje. Estos son 
hechos que escandalizan a la ciudadanía y desmoralizan a 
los profesionales, a los usuarios y a las familias. Un caos en 
todos los ámbitos de gestión, que no se han corregido, en 
los que pone el foco año tras año el síndic, y según venimos 
denunciando desde mi grupo parlamentario desde el princi-
pio de la legislatura .

Señoría, después de casi una década con ustedes en el 
gobierno al frente, y a escasos cuatro meses para concluir 
su mandato, el balance no puede ser más negativo objetiva-
mente hablando.

Por eso, le quiero preguntar: ¿va a seguir negando su fracaso 
y negándoles, por tanto, a los menores tutelados solucio-
nes y esperanza? ¿Cómo valora el último informe del síndic 
sobre la deficiente gestión de los centros de menores? 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà la vicepresidenta i consellera de polítiques 
d’igualtat .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president.

Mire, senyora Bastidas, no serà tan fallida eixa gestió si en el 
mateix informe del que vosté em parla del Síndic de Greuges, 
i llig textualment, el que diu és: «La Conselleria de Igualdad 
y Políticas Inclusivas ha realizado un notable esfuerzo, tanto 
en lo referente a la dotación de personal y equipos como a la 
formación de los profesionales que trabajan en recursos resi-
denciales o se encargan del seguimiento de las medidas de 
acogimiento familiar . Igualmente, debe destacarse el esfuerzo 
realizado también por la conselleria en generar y adecuar 
protocolos que permitan la detección de los casos, la noti-
ficación al Ministerio Fiscal y la denuncia en los casos que 
proceda» .

Per tant, senyora Bastidas, la contestació a la 
seua pregunta li la fa el mateix Síndic de Greuges . 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta.

Continuarem amb la formulació de la pregunta per part de la 
il·lustre diputada Elena Bastidas.
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La senyora Bastidas Bono:

Sí, gracias, señor presidente .

Señora vicepresidenta, le volvemos a escuchar de nuevo 
excusas, justificaciones, buenas palabras y hasta en el peor 
de los casos, como en el día de hoy, autocomplacencia. Lea 
todo el informe y lea la conclusión: «Fallida gestión», así lo 
dice el síndic .

Y yo le digo, si no resuelven adjudicaciones, si son incapa-
ces de pagar a los centros de menores en tiempo y forma, 
si no vigilan que se hagan las inspecciones que marca la ley 
y, lo peor de todo, que ustedes ignoran sus informes, y si 
año tras año tienen las mismas denuncias y quejas del síndic, 
¿me puede decir usted, señoría, qué entienden ustedes por 
gestión? ¿Poner tuits defendiendo a Mónica Oltra? ¿Hablar 
del Partido Popular? Siempre, ¿verdad?, siempre comparán-
dose. ¿Ver de dónde puede rascar usted misma? ¿Más aseso-
res para su conselleria? ¿Llenarnos la cabeza de eslóganes, 
mantras y lugares comunes?

No, señoría, no. Gestionar es trabajar. Gestionar es resolver. 
Es desatascar. Es solucionar. Y ustedes no pagan, no inspec-
cionan lo que toca legalmente, incluso incumplen sus propios 
compromisos que admiten en las resoluciones. No cumplen 
las condiciones más elementales de contratación, por no 
hablarle de los escándalos que se suceden en los casos de 
abusos sexuales; el último que hemos conocido, el escalo-
friante caso de dos menores tuteladas, el caso de Gandía, 
secuestradas y violadas por varios hombres. (Aplaudiments)

Y usted, señoría, y usted se va a Islandia. Y usted se va a 
Islandia, dice, «a mejorar los protocolos de abusos sexuales 
a menores». Y se va con una imputada. ¿Esto lo ha comuni-
cado usted a las autoridades islandesas, que ha viajado con 
una imputada por tapar, precisamente, los abusos sexuales 
a menores? (Aplaudiments) ¿En serio, señora Mas? ¿En serio? 
Es un insulto a la inteligencia de los valencianos y de esta 
cámara .

Y le voy diciendo, señoría, que actualmente quedan escasa-
mente cien días para que la ciudadanía hable, ya que no ha 
querido escuchar a la oposición, al síndic, en este informe, 
pero cualquiera de los otros que han estado realizando 
y resolviendo en los últimos ocho años; al síndic, ni a los 
profesionales, ni a las familias, ni a los afectados… La verdad 
que no les queda otra, señora Mas, que escuchar a la ciuda-
danía cómo la realidad les desmonta la palabrería dentro de 
poco, en las urnas .

Casos estremecedores. El caso de Segorbe, ¿recuerda? 
Monteolivete, Denia, el centro de Las Rotas de Denia, 
Alicante, Gandía, el caso Oltra, el exmarido de Mónica Oltra, 
y tantos más. Porque ustedes, señoría, que ya han igno-
rado los menores tutelados, lo más importante, su correcto 
cuidado, protección y preparación para el futuro, no signi-
fica que la sociedad valenciana lo haga. Y hablarán, claro que 
hablarán el 28 de mayo. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Té la paraula la vicepresidenta i consellera de polítiques 
d’igualtat i inclusives .

Quan vosté vullga.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president.

Mire, senyora Bastidas, la veritat és que una ja ve, li ho vaig 
a dir, resignada a debatre amb vosté. Resignada perquè la 
veritat és que és poc coherent el seu relat respecte a la 
gestió d’esta mateixa consellera, respecte amb la seua pròpia 
gestió com a diputada.

Mire, vosté em deia que «gestionar es trabajar». I jo li 
pregunte, i una diputada que es dedica als temes de la meua 
conselleria, que ix a criticar un viatge d’esta consellera a 
Islàndia per a…, precisament, hui ho ha dit bé, per fi. Ha 
sigut un mes després, que vosté ha pogut rectificar i saber 
a què havia anat jo a Islàndia. Perquè vosté ha fet declara-
cions en premsa per a dir que jo anava a millorar «la gestión 
de los centros de menores». Vosté i la seua síndica, que, per 
cert, hui tampoc està. Vosté i la seua síndica han reiterat en 
premsa una cosa que jo no anava a fer a Islàndia.

Però és que també li senta mal que puga anar a agafar idees 
per a posar en marxa aquí un servei dels que vostés estan tot el 
dia queixant-se. Vosté va arribar a dir la gran barbaritat que en 
la Comunitat Valenciana hi havia 175 menors que havien estat 
afectats –sí, sí, sí, sí–, per violències . (Veus) Bé, em té igual, em 
té igual. Vosté ho va reiterar. (Veus) Vosté ho va reiterar.

El senyor president:

Senyories, per favor. Senyories.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

I és pitjor, és pitjor. Vosté ho reitera, demana la informació, 
va a visitar a la conselleria i a revisar la informació i damunt, 
quan ix, torna a reiterar eixa barbaritat, i ho torna a fer. I 
això és una irresponsabilitat majúscula. Com la irresponsabi-
litat tan gran que és voler fer política i treure rèdit electoral 
amb un tema tan sensible com este . Molta irresponsabilitat, 
senyora Bastidas.

Mire, vosté parla del cas de les dos menors tutelades, que 
pareix que vosté estiga dient que tot el que ha passat és 
culpa nostra. Vosté, quan parla d’este cas, diu que pràcti-
cament l’administració ha sigut la que les ha posat allí i la 
que…, «se han fugado». I a mi m’agradaria que tinguérem en 
compte, perquè després també es critiquen les meues decla-
racions, que dos menors, una, les que siguen, que viuen en 
un centre de la conselleria, no viuen en una presó . Viuen en 
una casa, en una casa de xiquetes i xiquets i adolescents, 
igual que poden viure en la casa dels seus pares, val? (Veus)
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Perdone, ¿usted tiene algo que añadir a mi intervención? És 
que ja, de veritat, jo…

El senyor president:

Senyories, demane silenci. Demane silenci!

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

…entre que insulten, interrompen…

El senyor president:

No, és que interrompen molt…

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Perdona, em tranquil·litze si em dona la gana, eh? És que ja 
està bé. (Veus) Ja està bé. No, ja està bé. Vosté a mi no m’ha 
de dir com m’he de comportar. (Aplaudiments)

El senyor president:

Demane… No estan vostés en l’ús de la paraula!

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Em van a dir com m’he de vestir i com m’he de comportar, 
quan vostés són els primers que no són capaços de tindre 
un debat amb arguments, per favor .

El senyor president:

No interrompen…

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

És que ja està bé. És que ja està bé. (Veus) Ja està bé.

El senyor president:

No interrompen! No interrompen l’oradora que estiga en l’ús 
de la paraula! No es pot interrompre.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Que em done lliçons el senyor Zaplana del que és un bar i el 
que no és un bar… En fi, de veritat. (Veus) De veritat, de veritat…

El senyor president:

Senyor Zaplana! (Veus) Senyor Zaplana, no està vosté en 
l’ús de la paraula. (Veus) No està vosté en l’ús de la paraula! 
(Veus) No estan vostés en l’ús de la paraula! No interrompen, 
per favor . (Veus) No interrompen.

Acabarem d’escoltar la resposta de la vicepresidenta… (Veus) 
No estan vostés en l’ús de la paraula. (Veus) Senyora Elisa… 
Díaz . (Veus) Però, per favor, que no estem fent ningun diàleg 
ací! Demane silenci. (Veus) Demane silenci .

Disculpe la interrupció .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president.

En definitiva, senyora Bastidas, el que fa esta conselleria i 
el que diu esta conselleria no va més lluny, per exemple, del 
que diu la mateixa fiscal de menors en una entrevista esta 
setmana en el diari, quan diu que «es difícil atajar las fugas –
jo no compartisc el terme «fugas» perquè no estan en una 
presó–, porque funcionan los centros casi como una fami-
lia». Per tant, crec que hem de ser coherents amb allò que 
diem i la responsabilitat dels distints càrrecs que represen-
tem cadascú de nosaltres.

I jo li demanaria que, per favor, no fera populisme amb este 
tema. Li demanaria, per favor, que escoltara al síndic i que el 
llegira, però en tot el seu informe. Nosaltres clar que sabem 
que hem de millorar molt més. És que la seua herència era 
devastadora. I hem fet molts passos, que el síndic reconeix 
en eixe informe, al llarg d’estos anys. Però encara queda, 
evidentment que sí, però vostés, en eixa imatge de l’apo-
calipsi en el tema de menors, crec que han també de poder 
cedir una miqueta, tindre una perspectiva més transversal i 
entendre que el que hem fet, sobretot, i ens hem centrat és 
en revertir la seua nefasta gestió d’abans del 2015.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta.

La següent pregunta, la número 1.734, que formula la 
il·lustre diputada Rosa Menor, en nom del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, a la vicepresidenta i consellera d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives, sobre les persones sense llar.

Quan vosté vullga, senyoria.


